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MINISTERRAAD 

Nr.9451 
Notulen van de vergadering gehouden 

op vrijdag 21 november 1980 in het Catshuis, 
aangevangen ' s morgens om 10 uur en 

's middags voortgezet 

Aanwezig: minister-president Van Agt en de ministers 
Van Aardenne (pt.1, 2, 3a t/m 3c, 5, 6, 9, 
10, 12 en 15a t/m 15c), Albeda, 
Beelaerts van Blokland (pt.1, 2, 3a t/m 3c, 
5, 6, 9, 10, 12 en 15a t/m 15c), Braks, 
Gardeniers, De Geus, Ginjaar, Van der Klaauw, 
De Koning, Pais, De Ruiter, Van der Stee, 
Van Trier (pt.1, 2, 3a t/m 3c, 5, 6, 9, 10, 
12 en 15a t/m 15c) en Tuijnman (Afwezig is 
minister Wiegel) 
Voorts zijn aanwezig de staatssecretarissen 
Beyen (pt.3c), Brokx (pt.3d, 4, 7, 8, 11, 
13 en 15d), Van Eekelen (pt.3c). De Graaf 
(pt.7 en 8), Haars (pt.l5b). Koning en 
Van der Mei (pt.1, 2, 3a t/m 3c, 5, 6, 9, 
10, 12 en 15a t/m 15c) 

Secretaris : mr.J.H.Kist 
Adjunct-secretarissen: mr.A.J.de Jonge (pt.1, 

2, 3a t/m 3c, 5, 6, 9, 
10, 12,14 en 15a t/m 15c 
mevr.mr.E.Stolk (pt.3d,4 
7, 8, 11, 13, 15d en 16) 

1 a. Notulen van de vergadering van 19 septemter 1980 
(nr.9380) 

Aangehouden tot de vergadering van 
28 november 1980. 

1 b. Notulen van de vergadering van 9 oktober 1980 
(nr.9403) 

Aangehouden tot de vergadering van 
28 november 1980. 
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3 b. Conclusies van de coördinatiecommissie dd. 
IS november 1980 (Brief van de staatssecretaris 
van Buitenlandse Zaken dd. 19 november 1980, 
nr.327496, met bijlagen) 

Staatssecretaris Van der Mei merkt op 
lat in het overleg op het niveau van de permanente 
vertegenwoordigers het streven is geformuleerd om 
-jdens de komende raadsvergadering tot een besluit 
3 komen met betrekking tot de EG-begroting voor 

1981. De Budgetraad bevindt zich in een moeilijke 
positie. Vorig jaar was er de twist met het Europees 
Parlement, waardoor de begroting niet werd vast
gesteld. De verhoudingen tussen de Raad en het 
Europees Parlement zijn daardoor verslechterd. Dit 
jaar is in de Raad een krap- standpunt ten aanzien 
van de budgettaire mogelijkheden ingenomen. Daarover 
heeft het Europees Parlement zijn ongenoegen 
uitgesproken. Het lijkt echter wel mogelijk om in 
een tweede fase van overleg met het Europees 
Parlement tot overeenstemming te raken op voorwaarde 
dat het Parlement enige ruimte zou worden geboden 
via het maximum stijgingspercentage. Spreker 
verwijst naar de discussie op dit punt tijdens de 
ministerraad van 19 september jl.. Toen is af
gesproken dat zoveel mogelijk aan het geldende 
maximumstijgingspercentage zou worden vasthouden, 
gezien de sombere financieel-budgettaire situatie 
in Nederland zowel als in de overige lidstaten van 
de EG. Nu Nederland gedurende het eerste halfjaar 
van 1981 het voorzitterschap van de EG zal bekleden, 
moet worden voorkomen dat het ontbreken van overeen
stemming met het Europese Parlement over het 
budget een negatieve hypotheek op het voorzitterschap 
zal leggen. Hij zou daarom graag a.s. dinsdag in 
de Budgetraad enige ruimte bepleiten. Spreker 
heeft er overigens begrip voor dat de marges zeer 
krap zijn. Indien zou kunnen worden besloten tot 
een extra marge van 200 min e.r.e. dan zou zeker 
met het Europees Parlement tot overeenstemming 
kunnen worden gekomen. Minister Van der Stee is 
het niet met staatssecretaris Van der Mei eens. 
Hij meent dat het bedrag van 200 min e.r.e. voors
hands niet moet worden genoemd. Hij wijst in dit 
verband op de niet met Financiën gecoördineerde 
uitspraak van Buitenlandse Zaken in het overleg 
met de Tweede Kamer dat het Europees Parlement 
naar beste vermogen dient te worden tegemoet 
gekomen. Indien de 100 min e.r.e. te boven wordt 
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gegaan, zal het extra bedrag bij gebrek aan voor
zieningen binnen de begroting exogeen moeten 
worden gecompenseerd. Een genereuze houding van 
Nederland in Brussel zou grote verbazing bij de 
overige EG-lidstaten wekken, die met identieke 
problemen worstelen. Met een bedrag van 100 min e.r.e. 
zou Nederland op eenzelfde lijn als Duitsland 
zitten, terwijl dit bedrag hoger is dan het door 
Frankrijk voorgestelde. Aangezien Nederland hier 
geen voortrekkersrol behoeft te spelen, moet 
voorshands geen bedrag worden genoemd. 

Minister Braks heeft begrip voor het 
standpunt van minister Van der Stee. Ook hij 
dringt aan op een grotere terughoudendheid. Met 
betrekking tot de maniok-problematiek verzoekt 
spreker een constructieve houding in te nemen. Ons 
land bevindt zich in een zeer geïsoleerde positie 
in Brussel. Voorkomen moet worden dat Nederland 
tijdens zijn voorzitterschap door de knieën zou 
moeten gaan. De door de coördinatiecommissie in 
haar conclusie genoemde vragen en opmerkingen 
dienen zorgvuldig te worden geformuleerd, met name 
met betrekking tot het mandaat van commissaris 
Gundelach inzake een door de Gemeenschap met 
Thailand af te sluiten akkoord. Spreker meent dat 
commissaris Gundelach wel gemachtigd was de nodige 
afspraken te maken en ook een evenwichtig akkoord 
heeft afgesloten, dat wellicht wat snel is 
gepubliceerd. Dit mag echter voor Nederland geen 
reden zijn het bereikte resultaat af te wijzen. 

Staatssecretaris Van der Mei merkt op 
dat met betrekking tot de maniok-problematiek de 
bedoelde vragen interdepartementaal zijn voorbereid. 
Daarover is reeds overeenstemming bereikt. Met 
betrekking tot het mandaat van commissaris Gundelach 
is het de vraag of deze zich had moeten beperken 
tot het voeren van besprekingen of dat hij een 
ontwerp-akkoord mocht voorleggen aan de Thaise 
regering. Een en ander zal overigens in constructieve 
zin worden bekeken. Spreker merkt op dat hij zich 
in de Budgetraad van afgelopen september zeer krap 
heeft opgesteld. De Duitse delegatie toonde zich 
zeer afhoudend, wanneer werd gesproken over het op 
zich nemen van verplichtingen in de EG. Spreker 
had daartegenover gesteld dat de Gemeenschap 
berust op solidariteit, waarbij hij op geen enkele 
wijze de indruk heeft gewekt dat Nederland tot het 
aanvaarden van te grote verplichtingen bereid zou 
zijn. Eenzelfde houding wordt ook ingenomen door 



Zeer Geheim - 7 MR 21 november 19 80 
(pt.3b) 

de Nederlandse permanente vertegenwoordiger. Met 
betrekking tot de omvang van de extra marge zal in 
de Budgetraad van a.s. dinsdag nog niet tot overeen
stemming tussen de lidstaten worden gekomen. Wel 
verwacht spreker dat er beweging zal komen in de 
negatieve houding van de delegaties uit Duitsland, 
Frankrijk en België. Uit ambtelijke contacten met 
België is gebleken dat een zekere beweging mogelijk 
is met betrekking tot het maximum stijgings
percentage. Het bedrag van 200 min e.r.e. hoeft in 
de Budgetraad nog niet te worden genoemd. Wel 
dient te worden vastgesteld dat er enige ruimte 
bestaat, waarover dan later in overleg kan worden 
getreden met het Europese Parlement. 

Minister Van der Stee herhaalt zijn 
bezwaren. Hij is beducht voor de omstandigheid dat 
in het overleg de financiële invalshoek als van 
secundaire betekenis wordt beschouwd. Hij wijst 
nogmaals op het feit dat een bedrag dat hoger 
uitkomt dan 100 min e.r.e. problemen met betrekking 
tot de compensatie daarvan met zich zal brengen. 
Inzake de maniok-problematiek wijst spreker erop 
dat de raad pas een nadere beslissing kan nemen 
aan de hand van een in interdepartementaal overleg 
op te stellen nota. 

Staatssecretaris Van der Mei wijst erop 
dat bij de behandeling van de wijzigingsvoorstellen 
en amendementen op de ontwerp-begroting voor 1981 
het noemen van concrete bedragen uiteindelijk niet 
zal kunnen worden vermeden. 

Minister Van Aardenne onderschrijft het 
P d i coórdn-noda standpunt van de minister van Financiën. Spreker 
C O W V A V S O ' ^ dê/uT

 s t e l t voor het woord "bevestigde" in -de eerste zin 
Co»\dUiuw n'utt

 v a n ^ e conclusie van de coördinatiecommissie met 
betrekking tot de problemen op het gebied van 

bwwtiajAv en / ijzer en staal (conclusie 2.11 ad "sociale aspecten") 
[ev̂  te vervangen door de woorden "nam kennis van", 

aangezienfde ministerraad de conclusies van de 
interdepartementale contactcommissie EGKS reeds 
heeft aanvaard. 

De minister-president stelt vast dat 
eensgezindheid is ontstaan over het niet noemen 
van het bedrag van 200 min e.r.e.. Minister 
Van der Stee wijst er met nadruk op dat voorlopig 
geen hoger bedrag mag worden genoemd dan 100 min e.r.e 

Staatssecretaris Van der Mei merkt met 
betrekking tot de nota EG-ontwikkelingssamenwerking 
op dat er nog enige hangpunten bestaan. In de 
eerste plaats is dat het geval met de formulering 
van de passage die op blz.6 onderaan aanvangt met 
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de woorden "Nederland blijft" en eindigt op blz.7 
met de woorden "van Gemeenschapszijde wordt geboden.". 
De coördinatiecommissie geeft op blz.16 van haar 
conclusies (5. Diversen) aan welke alternatieven 
voor deze formulering bestaan. Bij de formulering 
van de aangegeven passage zou kunnen worden uitgegaan 
van de stelling dat Nederland van oordeel is dat 
door de uitbreiding van de Gemeenschap de positie 
van derde ontwikkelingslanden niet mag worden 
geschaad en voor het geval deze schade wel wordt 
toegebracht, zij dient te worden gecompenseerd. 
Als alternatief geldt de stelling dat de positie 
van derde ontwikkelingslanden zo min mogelijk 
schade mag ondervinden van de uitbreiding van de 
Gemeenschap. Ook de formulering van de laatste 
volledige alinea op blz.7 van de nota vormt nog 
een hangpunt. De stelling in de concept-nota dat 
voor wat de financiering van het aanpassingsproces 
in de kandidaat-lidstaten van de EG betreft, 
Nederland van oordeel is dat de in dit kader te 
verstrekken steun niet tot vermindering van de 
reële overheidshulp aan de ontwikkelingslanden mag 
lijden, ondervindt nogal wat bezwaar op grond van 
financieel-economische argumenten. 

Minister De Koning meent dat de keuze 
voor de stelling dat de positie van derde 
ontwikkelingslanden zo min mogelijk schade mag 
ondervinden van de uitbreiding van de Gemeenschap, 
in de praktijk ertoe zal leiden dat de schade voor 
derde ontwikkelingslanden nauwelijks zal worden 
gecompenseerd. Nederland is altijd heel duidelijk 
in zijn standpunt geweest dat de EG geen vereniging 
van rijke landen mag zijn. De EG heeft als grootste 
afnemer van produkten uit ontwikkelingslanden een 
grote verantwoordelijkheid. Bij de toetreding van 
Groot-Brittannië is indertijd de schade voor derde 
landen eveneens gecompenseerd in de vorm van een 
afnameverplichting voor de EG van 1,3 min ton 
suiker. Spreker meent dat het Nederlandse standpunt 
hard moet worden geformuleerd. In het overleg zal 
dit standpunt wel niet haalbaar blijken, maar het 
moet in ieder geval duidelijk zijn welke mening 
Nederland heeft. 

Minister Van der Stee merkt op dat 
volledige compensatie uit budgettair en handels
politiek oogpunt een zeer gevaarlijk precedent 
schept. Voor- en nadelen van uitbreiding van de 
Gemeenschap zijn moeilijk te kwantificeren. De 
minister voor Ontwikkelingssamenwerking neigt meer 
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ernaar de nadelen te benadrukken. Met betrekking 
tot de werkterreinen van de Ontwikkelingsraad is 
voorzichtigheid op zijn plaats. Voorkomen moet 
worden dat in die Raad internationaal monetaire 
zaken aan de orde komen. 

Minister Van Aardenne meent dat een 
harde uitspraak over volledige compensatie te ver 
gaat, aangezien de gevolgen niet zijn te overzien. 
De problematiek van de toetreding van Groot-Brittann 
was een andere dan die van Portugal, Spanje en 
Griekenland nu. Deze landen bevinden zich in een 
ander ontwikkelingsstadium. Spreker geeft de 
voorkeur aan de formulering zoals gegeven op 
blz.22 van de nota "Ontwikkelingssamenwerking in 
wereld-economisch perspectief". Deze geeft aan dat 
met betrekking tot gevolgen van uitbreiding van de 
EG voor derde ontwikkelingslanden zoveel mogelijk 
met de positie van deze landen moet worden rekening 
gehouden. Spreker meent dat de Ontwikkelingsraad 
niet een plaats verdient naast de Algemene Raad in 
die zin dat daarin ook andere onderwerpen dan 
ontwikkelingsproblematiek aan de orde kunnen 
komen. 

Minister Braks stelt zich ook terughoudend 
op ten opzichte van volledige compensatie voor 
derde ontwikkelingslanden. Hij heeft begrip voor 
de politieke wens om een harde garantie te formulere 
maar in de praktijk zal een en ander grote problemen 
met zich meebrengen voor de land- en tuinbouwsector. 
Indien bijv. Marokko bij toetreding van Spanje op 
gelijke voet produkten als tomaten en komkommers 
mag blijven invoeren, zal er voor Spanje een 
onmogelijke situatie ontstaan. Toetreding tot de 
EG brengt voor de toetredende landen nu eenmaal 
preferenties met zich, anders zou de toetreding 
discutabel worden. Het standpunt van de minister 
voor Ontwikkelingssamenwerking sluit te weinig aan 
bij de realiteit. De passage over eventuele 
compensatie voor derde ontwikkelingslanden dient 
dan ook zo soepel mogelijk te worden geformuleerd. 

De minister-president vraagt zich af 
waarom deze problematiek nu pas in volle scherpte 
naar voren komt. Een en ander heeft ten slotte ook 
al gespeeld bij de discussie over de toetreding 
van Groot-Brittannië, Ierland, Denemarken en 
laatstelijk Griekenland. 

Staatssecretaris Van der Mei geeft aan 
dat de Nederlandse delegatie bij de toetredings
onderhandelingen met Griekenland, Spanje en Portugal 
heeft verzocht te kijken naar de consequenties van 
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de toetreding van deze landen voor de overige 
Middellandse-Zeelanden en andere derde ontwikkelings
landen. De EG-commissie heeft daarop een rapport 
uitgebracht, waarin tot uitdrukking komt dat in 
algemene zin de consequenties wel meevallen, maar 
dat de gevolgen voor de landen ten zuiden van de 
Middellandse Zee aanzienlijk zullen zijn. Voor de 
aanpak van deze problematiek staan twee wegen 
open. In de eerste plaats zou bij toetreding van 
de drie landen een overgangsregeling kunnen worden 
getroffen. Een tweede mogelijkheid zou zijn om na 
afronding van de onderhandelingen te kijken wat de 

.̂crete gevolgen voor deze Middellandse-Zeelanden 
zullen zijn, waarna enigerlei vorm van compensatie 
kan worden geboden. Het principe dat compensatie 
wordt geboden is reeds aanvaard, maar er is nog 
niet gesproken over de vraag of deze gedeeltelijk 
of volledig moet zijn. 

Minister Braks wijst erop dat de afname 
van suiker bij de toetreding van Groot-Brittannië 
tot de EG voortvloeide uit contractuele 
verplichtingen via het zg. commonwealth sugar 
agreement. De vergelijking met de situatie rond de 
toetreding van Spanje, Portugal en Griekenland is 
dan ook niet geheel terecht. 

Minister De Koning geeft toe dat de 
vergelijking formeel gezien mank gaat, maar dat 
deze in materiële zin wel op zijn plaats is. Met 
de toetreding van Spanje tot de EG wordt de situatie 
op de markt voor wijn, olijfolie, groente en fruit 
zeer verscherpt. Deze toetreding raakt dan ook 
vele ontwikkelingslanden. Hij pleit er niet voor 
om in alle gevallen volledige compensatie te 
verlenen. Wel dient in alle gevallen te worden 
bezien of compensatie mogelijk is. Deze hoeft niet 
per se in dezelfde sector plaats te vinden. Bijv. 
nadelen in de groenten- en fruitsector zouden 
kunnen worden gecompenseerd door voordelen bij 
textieltransacties. Spreker heeft nog enkele 
aanvullingen voor hoofdstuk V van de nota, waarover 
inmiddels een compromis is bereikt. Hij vraagt om 
over dit hoofdstuk nog overleg te plegen met de 
meestbetrokken bewindslieden. Aanstaande maandagavond 
zal in de uitgebreide commissievergadering van de 
vaste commissie voor buitenlandse zaken uit de 
Tweede Kamer de nadruk liggen op de consequenties 
van de uitbreiding van de EG voor derde ontwikkelings
landen. Een standpunt van de raad met betrekking 
tot dit onderwerp is nu dan ook noodzakelijk. 
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De minister-president vraagt zich af of 
er overeenstemming kan worden bereikt indien wordt 
vastgelegd dat de voorgestelde compensatie niet 
per se van financiële aard dient te zijn. 

Minister Braks herhaalt zijn zorgen. Hij 
wil niet verder gaan dan de stelling dat de belangen 
van derde ontwikkelingslanden in acht genomen 
zullen worden. Hij wijst het gebruik van het woord 
"compensatie" af. Indien Nederland in de EG een 
exclusieve opstelling inneemt, zal voor eventuele 
compensatie in de eerste plaats toevlucht worden 
gezocht bij tariefposten die juist voor Nederland 
belangrijk zijn. Een dergelijke ontwikkeling moet 
worden voorkomen. 

Minister De Koning gaat akkoord met een 
formulering welke overeenstemt met die op blz.22 
van de nota ontwikkelingssamenwerking in wereld 
economisch perspectief. 

Minister Braks merkt op dat op blz.7 
verscheidene keren de woorden "oplopende kosten 
van het landbouwbeleid" worden gebezigd. Hij 
vraagt deze formulering wat minder nadrukkelijk en 
minder frequent te gebruiken. 

Minister Van der Stee wijst erop dat de 
stelling in de laatste volledige alinea op blz.7 
van de nota hem te ver gaat. 

Minister De Koning merkt op dat het 
ontwikkelingsbeleid zich richt op hulp aan de 
armste landen. Er dient dan ook voor te worden 
gewaakt dat uitbreiding van de EG wordt gefinancierd 
met ontwikkelingsgelden. Hij dringt erop aan de 
alinea te handhaven. 

Minister Van der Stee wijst erop dat 
naast compensatie voor alle derde ontwikkelings
landen, nog eens een specifieke compensatie voor 
de allerarmste landen wordt voorzien. Dit zou ten 
onrechte voor deze laatste landen tot een dubbele 
compensatie leiden. 

Minister De Koning wijst erop dat er een 
communis opinio bestaat om niet uit het Europese 
ontwikkelingsfonds te putten ten behoeve van 
achtergebleven gebieden binnen de EG. Daar zijn 
andere fondsen voor beschikbaar. 

De minister-president is het eens met 
minister De Koning dat geen oneigenlijk gebruik 
moet worden gemaakt van de ontwikkelingsfondsen. 
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De raad aanvaardt op voorstel van de 
minister-president de conclusies van de coördinatie
commissie met de volgende aantekeningen: 
1 ° Ad conclusie 1 (voorbereiding van de begrotings-

raad van 24 november; behandeling van de EG-
begroting voor 1981): Voor wat betreft de extra 
marge die het Europese Parlement gegeven zou 
kunnen worden met betrekking tot het maximum 
stijgingspercentage, zal voorlopig als richtsnoer 
100 min e.r.e. worden aangehouden. Zo mogelijk 
zal tijdens de vergadering van Nederlandse 
zijde echter geen bedrag worden genoemd en 
worden volstaan met aansluiting bij het standpunt 
van de BRD. 

2° Ad conclusie 2.6 (maniok): De Nederlandse 
delegatie zal zich de komende vergadering in 
beginsel terughoudend opstellen in afwachting 
van een nadere beslissing van de raad aan de 
hand van een in interdepartementaal overleg op 
te stellen nota over de maniok-problematiek. 

3° Ad conclusie 5 (diversen; nota EG-ontwikkelings-
samenwerking): 
a. in de nota dient ten aanzien van de formulering 

voor de passage op blz.6-7 (van "Nederland 
blijft" tot "van Gemeenscnapszijde wordt 
geboden") te worden uitgegaan van de stelling 
dat met betrekking tot de gevolgen van uit
breiding van de EG voor derde ontwikkelings
landen zoveel mogelijk met de positie van 
deze landen wordt rekening gehouden (cf. de 
formulering op blz.22 van de nota ontwikkelings
samenwerking in wereld-economisch perspectief); 

b. de laatste alinea op blz.7 van de nota (van 
"Naast de oplopende kosten" tot "beschikbaar 
worden gesteld") blijft gehandhaafd; 

c. over hoofdstuk V van de nota inzake 
institutionele aspecten zal nog overleg 
plaatsvinden tussen de bewindslieden van 
Ontwikkelingssamenwerking, Buitenlandse 
Zaken, Financiën, Economische Zaken en 
Landbouw en Visserij. 


